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دبیر سرویس فرهنگ و هنر: فرزانه صنعتی 

عکس از: میثم محجوبی

مقاومت دردناک یک جان سخت

دولتمند خالف)خواننده و موسیقیدان شهیر تاجیکستان( 
به مناســبت ایام ســوگواری محرم یک قطعه مشترک با 

صادق آهنگران، مداح قدیمی تولید کرده است.
به گزارش ایسنا،   این قطعه »حسینیه دل« نام دارد و شعر 
آن را علی رضا قزوه سروده است. دولتمند،  استاد موسیقی 
محلی جنوب تاجیکســتان است که به آن »فلک« گفته 
می شود. این در حالی است که صادق آهنگران در جایگاه 
خواننــده و مداح پیــش از این هم تولیدات مشــترکی با 

دولتمند خالف داشته است.
این قطعه از تولیدات جدید مرکز شــعر، موسیقی و سرود 
صداوسیماســت کــه۳۰  اثر با موضوع محرم و عاشــورا را 
به مناســبت این ایام تولید و برای پخش به شــبکه های 

رادیویی و تلویزیونی ارسال کرده است.
قطعــات موســیقایی جدیــد مرکز موســیقی و ســرود 
صداوسیما شامل ۶ قطعه به صورت نماهنگ و ۲۴ قطعه 

صوتی آکاپلا  اســت که در این مرکز تولید شده است.
ســه قطعه »خون خدا«، »وداعی تلخ« و »هنگام محرم« 
با آهنگ ســازی فرهاد برنجان و تنظیــم مجید رضازاده و 

اشــعار علی رضا قزوه به خوانندگــی مجید بهداروند، »کام 
عطش« با آهنگ ســازی و تنظیم شــهرام منظمی، شعر 
ترکاشــوند،  بــا خوانندگی حمیدرضا  عبدالجبار کاکایی 
»دامان وصل« با شــعری از محمودخان ملک الشعرا)صبا( 
و خوانندگی مهدی حبیبی، »حســینیه ی دل« با شعری 
از علی رضا قــزوه و خوانندگی مشــترک دولتمند خالف، 
خواننده تاجیکستانی و صادق آهنگران از تولیدات جدید 

موسیقایی این مرکز است.
این قطعات در قالب نماهنگ،۱۰ قطعه صوتی آکاپلایی با 
خوانندگی مهدی حبیبی با اشــعاری از حبیب چایچیان، 
محمودخــان ملک الشــعرا)دو قطعــه(، عبدالجبار جودی 
خراســانی، غلام رضا سازگار، شباب شوشــتری)دو قطعه(، 
ترکی شــیرازی)دو قطعه(، میرزا یحیــی، مدرس اصفهانی  
و همچنیــن ۱۴ قطعــه آکاپلایی با خوانندگی محســن 
حســن زاده کــه از ۱۴ ترکیب بنــد اشــعار علی رضا قزوه 
با عنوان »بــا کاروان نیزه« تولید شــده و برای پخش در 
ســاعات مختلف رادیویی و تلویزیونــی در اختیار پخش 

رسانه های ملی قرار گرفته است.

همکاری مشترک صادق آهنگران و دولتمند خالف

موکب احمدبن موسی)ع(
در کربلا برپا می شود

مدیر اجرایی موکب احمدبن موسی)ع( از برپایی این موکب در ایام 
اربعین حسینی در کربلای معلی خبر داد و گفت: موکب احمدبن 
موسی)ع( ۱۰ روز مانده به اربعین حسینی آغاز به کار خواهد کرد.
به گزارش کمیته روابط عمومی و امور بین المللی موکب احمدبن 
موسی)ع(، هاشم جمالی، مدیر اجرایی موکب احمدبن موسی)ع( 
از برپایی این موکب در ایام اربعین حسینی در کربلای معلی خبر 
داد و گفت: به یاری خدا موکب احمدبن موسی)ع( ۱۰ روز مانده 

به اربعین حسینی آغاز به کار خواهد کرد.
وی با بیان اینکه موکب احمدبن موسی)ع( از محل نذورات مردمی 
و حمایت های خیران هر ســاله برپا می شود، افزود:  این موکب به 
 صورت روزانه میزبان 5 الی ۶ هزار نفر زائر اربعین حســینی است 
که علاوه بر ارائه خدمات اسکان، پذیرایی سه وعده صبحانه، ناهار 
و شــام، خدمات درمانی با برپایی درمانــگاه  و همچنین خدمات 

فرهنگی با برپایی غرفه های فرهنگی را به زائران ارائه می دهد.
جمالی با تصریح اینکه مکان موکب مانند ســال های گذشته در 
شارعةالروضتین کربلای معلی خواهد بود، عنوان کرد: دفتر موکب 
احمدبن موســی)ع( چند سالی اســت که در حرم مطهر حضرت 
شــاهچراغ)ع( راه اندازی شده اســت که در ایام  محرم  و صفر به 
صورت دو شــیفت صبح و بعد از ظهر از ساعت ۱۰ تا ۱۴ و ۱7 تا 
۲۲ در این حرم مطهر فعالیت دارد و در روزهای دیگر فقط شیفت 

عصر فعال است.
مدیر اجرایی موکب احمدبن موســی)ع( از عموم عاشقان خاندان 
عصمت و طهارت)ع( به خصوص حضرت اباعبدالله الحسین)ع( نیز 
دعوت کرد تا امســال هم نذورات خود را به حســاب موکب واریز 
کرده و خادمان امام حســین)ع( را در خدمت رسانی هرچه بهتر 

زائران یاری دهند.
وی یادآور شد: عاشــقان خاندان عصمت و طهارت)ع( می توانند 
نذورات خود را برای کمک به موکب احمدبن موسی)ع( به شماره 
کارت ۶۲7۳۸۱۱۰7575۳۹۶۹ به نام موکب و یا شــماره حساب 

موکب ۲5۴7۴۳5555555۱ واریز کنند.
جمالی در پایان گفت: عاشقان خاندان عصمت و طهارت)ع( علاوه 
بر کمک های نقدی می توانند نذورات غیرنقدی خود برای مایحتاج 
مصرفی نظیر برنج، گوشت، روغن و غیره را در اختیار خادمان خود 
در موکب احمدبن موسی)ع( قرار دهند تا بتوانیم به یاری خدا به 

بهترین نحو از زائران امام حسین)ع( پذیرایی داشته باشیم.

گفت وگو با یک تعزیه خوان پیشکسوت

»تعزیه را مناسبتی نکنیم«

حاج عنایت الله قاســمی که این روزها ســه مجلــس تعزیه را در 
محوطه باز مجموعه تئاتر شــهر اجرا می کند، معتقد است که این 
هنر بیشــتر در ده روزه اول محرم مورد توجه قرار می گیرد و حال 

آنکه در طول سال می توانیم مجالس تعزیه داشته باشیم.
به گزارش ایســنا، این هنرمند که ســال ها در حسینیه حضرت 
زهــرا)س( در محله اســتاد معین تعزیه خوانی کرده با اشــاره به 
اینکه در برنامه »نوای عرشیان و مشق فرشیان« چند تعزیه کمتر 
شناخته شــده را اجرا می کند، گفت: همین که اسم تعزیه به میان 
می آید، همه یــاد ۱۰ روز اول ماه محرم می افتند در حالی که ما 
برای تمام مناسبت ها تعزیه داریم؛ تعزیه هایی شاد برای ایام شادی 
و سالروز تولد ائمه و ... که متأسفانه حتی بعضی از دست اندرکاران 
تعزیه هم آنها را نمی شناســند. این هنرمنــد ادامه داد: به عنوان 
کسی که ۴۰ سال است در کار تعزیه  هستم و نسخه های بسیاری 
دارم، می گویم که بیش از ۴۰۰ نســخه تعزیه داریم و اگر در طول 
ســال تعزیه اجرا کنیم، زمان کم می آوریم، اما متأسفانه به دلیل 

مناسبتی شدن تعزیه، اغلب نسخه های تکراری اجرا می شود.
او با بیان اینکه تعزیه در بردارند همه هنرهاســت، اضافه کند: در 
تعزیه هم موسیقی داریم و هم نمایش و هم ادبیات و دیگرگونه های 
هنری اما متأسفانه فقط ظاهر این هنر را حفظ کرده ایم و در حال 
حاضر تعزیه ما از حالت ســنتی خود دور شده و بیشتر دچار زرق 

و برق شده است.
قاســمی که به مدت ۲۰ ســال در تکیه ای در محله استاد معین 
تعزیه اجرا می کرده، یادآوری کرد: حدود ۲۰ سال تمام شب های 
جمعه برنامه داشتیم و این برنامه ها در طول سال ادامه داشت، اما 
متأسفانه در دوران کرونا حسینیه را تعطیل کردیم و بعد از آن نیز 
به دلیل شــرایط دشوار اقتصادی امکان بازگشایی آن را نداشتیم. 
در حالی که این حسینیه شناخته شده بود و حتی زمانی که آقای 
تقوایی مشــغول ساخت فیلم تعزیه برای ثبت این هنر در یونسکو 
بود به همراه تعدادی از هنرمندان شناخته شده این حوزه به تکیه 

ما آمدند و تصاویری ثبت کردند.
این تعزیه خوان با ابراز تأســف از بی توجهی به این هنر ادامه داد: 
کسی نیست که از تعزیه پشتیبانی کند و الآن هم به ضرب و زور 
آن را نگه داشته ایم، در حالی که این سنت از سال های گذشته به 
ما رســیده، ولی متأسفانه هیچ ارگانی از آن حمایت نمی کند مگر 
در مناسبت های خاص و برای برنامه های مختصر در حد چند روز.
قاسمی با تشریح تجربیات شخصی خودش در زمینه تأثیرگذاری 
تعزیه بر عموم مردم و حتی نوجوانان بیان کرد: زمانی تعزیه بیشتر 
از سوی مردم حمایت می شد؛ حالا هم برای ۱۰ روز اول محرم یا 
۲۸ صفر بانی شخصی داریم که در همه شهرها از گروه های تعزیه 
حمایت می کنند، ولی نهادی که در طول ســال کمک هزینه ای به 
این کار اختصاص بدهد و سبب شــود تعزیه های غریب هم اجرا 

شوند، نداریم.
او با اشــاره به نســخه هایی که برای اجرای خودش در مجموعه 
تئاترشهر انتخاب کرده، توضیح داد: نسخه هایی را انتخاب کرده ام 
که 5۰ سال پیش در تکیه شاپور اجرا می شد؛ جالب است که حتی 

بعضی از اجراگران ما خودشان این تعزیه ها را ندیده اند.
قاســمی ابراز تأسف کرد: الآن تعزیه ها خیلی تکراری شده و حتی 
در ایام محرم هم فقط بعضی از نسخه ها اجرا می شود و متأسفانه 
تعزیه گرفتار افرادی شده که چیزی از این هنر نمی دانند و بسیاری 
از هنرمندان قدیمی این رشــته که خاک آن را خورده اند، از دنیا 
رفته اند بدون اینکه جایگزینی برای آنان داشته باشیم. نسل جوان 
هم که کمتر با این هنر آشــنایی دارد به طوری که اگر بخواهیم 
مجلس دو طفلان مســلم را اجرا کنیم به ســختی می توان چهار 

بچه خوان حرفه ای پیدا کرد.

تقویت فرهنگ مصرف 
استخراج غیرمجاز رمزارز تهدیدی

برای پایداری شبکه برق
محســن عباســپور، مدیر روابــط عمومی برق 

منطقه ای کرمان:

با گسترش فناوری های رمزنگاری و بلاکچین، استخراج 
رمزارز ها به عنوان یــک فعالیت پرطرفدار از پدیده هایی 
است که در دهه گذشته به طور قابل توجهی رشد کرده 
است، اما متأسفانه در برخی موارد، این فعالیت به صورت 

غیرقانونی و بدون رعایت قوانین انجام می شود.
مزارع غیرقانونی استخراج رمزارز که به طور گسترده در 
گوشه و کنار کشور تشکیل می شود، علاوه بر مشکلات 
حقوقی و امنیتی برای پایداری شــبکه برق نیز تهدید 

جدی به شمار می آید.
اســتخراج رمزارزها نیازمند مصرف برق بســیار زیادی 
اســت؛ در این میان، افرادی که به صــورت غیرقانونی 
مزارع استخراج رمزارز تشکیل می دهند از تعداد زیادی 
دســتگاه ماینر استفاده کرده که برق بســیار زیادی را 
مصرف می کنند. این مصرف بالا، برای شبکه برق شهری 
قابل توجه اســت و در نتیجه، با فشار وارده، پایداری آن 

را بر هم می زند.
مزارع غیرقانونی اســتخراج رمزارز به ۲ روش اصلی به 

پایداری سیستم برق شهری آسیب می رسانند:
1. افزایش بار برق: استفاده بیش از حد از برق در مزارع 
استخراج رمزارز موجب افزایش بار برق در سیستم شبکه 
می شود؛ این افزایش ناگهانی بار برق، می تواند منجر به 
بارشدگی سیستم برق شهری و خرابی تجهیزات شبکه 
شود. در ضمن، این وضعیت، افزایش تلفات برق و ایجاد 
اختلال در تأمین برق مورد نیاز سایر صنایع و خانه ها را 

در پی خواهد داشت.
2. عدم تعادل بار: در سیســتم بــرق، تعادل بار برقی 
بسیار مهم است؛ با افزایش استخراج غیرقانونی رمزارز و 
مصرف زیاد برق توســط این مزارع، تعادل بار در شبکه 
برق به ویژه در زمان های پرباری مختل می شود. این امر 
می تواند باعث افزایش ریزش برق و اختلالات زیادی در 
سیستم برق شهری شده و در نهایت منجر به خرابی های 

جدی تجهیزات شبکه شود.
بنابرایــن، لازم اســت دســتگاه های مســئول در کنار 
شــرکت های برق  و با رعایت قوانین مربوطه به صورت 
جدی و مؤثر علیه مزرعه های غیرقانونی استخراج رمزارز، 

اقدام کنند.
در ضمن نباید از نظر دور کرد که توســعه فناوری های 
بهینه سازی مصرف برق در مزرعه های استخراج رمزارز 
و افزایش ظرفیت و انعطاف پذیری سیســتم برق شهری 
می تواند به پایداری و امنیت شــبکه برق شهرها کمک 

کند.
در نهایت، آگاهی عمومی درباره این مســئله نیز بسیار 
حائز اهمیت اســت؛ آشــنایی با مخاطــرات و تأثیرات 
استخراج غیرقانونی رمزارز بر سیستم برق شهری، باعث 
می شود تا افراد به طور کلی از مشارکت در این فعالیت ها 
خودداری کنند و به جای آن به روش های قانونی و پایدار 

برای استخراج رمزارز متوسل شوند.

بهنام رضایی: مستند شکوه زاگرسبهنام رضایی: مستند شکوه زاگرس
با حضور در با حضور در 55 استان تصویربرداری شد استان تصویربرداری شد

صعودبهقلهفیلمسازیصعودبهقلهفیلمسازی
مقابله با طبیعت خشن زاگرس توان طاقت فرساییمقابله با طبیعت خشن زاگرس توان طاقت فرسایی

را طلب می کند که لازمه یک فیلم ساز استرا طلب می کند که لازمه یک فیلم ساز است

به گزارش ایســنا، دندانپزشــک اســت اما روپوش ســفید و یونیت و توربین را 
عناصر مزاحم و بازدارنده برای کوه پیمایی، ســنگ نوردی، غارنوردی، دره نوردی، 
غواصی، موتورســواری و اتومبیلرانیِ حرفه ای ندانسته است. »بهنام رضایی « در 
رشته های نقشه برداری، هواشناسی، پزشکی، کمک های اولیه و امداد کوهستان و 
بهمن شناسی، گواهینامه تخصصی گرفت و به چهارمین دان در رشته فول کیک 
بوکیسنگ رسید. وود بال بازی کرد و قُله های »بَل« اقلید و »دنا« و »دماوند« را 
از جبهه های مختلف فتح کرد، اما علاقه به طبیعت و ماجراجویی، یک کاتِ قاطع 

و سرنوشت ساز برایش کنار گذاشته بود؛ صعود به قُله فیلم سازی.
رضایــی دوره های آموزشــی تدوین، فیلم نامه نویســی، گویندگــی و فن بیان و 
کارگردانی را با ســربلندی و امتیاز ســپری و ۹ ســال از عمرش را صرف کرد تا 
مســتند »شــکوه زاگرس« را بســازد. حالا پرچم افتخار را کوبیده و این مستند 
7۶ دقیقه ای در جشــنواره های مختلف به نمایش درآمده و مورد تحســین قرار 
گرفته اســت؛ ابتدا شکوه زاگرس در جشــنواره های فیلم ایران روی پرده رفت و 
در جشــنواره فیلم مستند برگزیده دریافت جایزه بهترین مستند شد. سپس در 
جشنواره »کل« اکران و کاندید دریافت پنج جایزه شد و در نهایت توانست جایزه 

بهترین فیلم و بهترین تصویربرداری این جشنواره را به خود اختصاص دهد.
»شــکوه زاگرس« از ماه گذشــته در پنج جشــنواره بین المللی پذیرفته و در دو 
جشــنواره »Lift off Global« و »First Time Filmmaker« برگزیــده و برای 
دریافت جایزه نامزد شــده است. در جشنواره »SWIFF« نیویورک با فیلم سازان 
۱۲۰ کشــور جهان و ۱۳۸۶۸ فیلم رقابت کرده و جایزه مســتند برگزیده را به 
 Madovar« ۲۰۲۴« و Ficnova«خانه آورده است. به تازگی در جشــنواره های
Expojour Jazz Times Film Festival« برگزیــده شــده و همچنان در انتظار 

نتایج جشنواره در روزهای آینده است.
فیلم »شــکوه زاگرس« استانداردهای حضور در آمازون پرایم را نیز دریافت کرده 

و به انتظار پخش در این بستر معتبر مجازی است.
این همــه بهانه ای بود برای گفت وگو بــا بهنام رضایی، دندانپزشــکِ کوهنوردِ 
فیلم سازی که یکی از داشته های شگفت انگیز ایران یعنی »رشته کوه زاگرس« را 
با یک مستند که برای تهیه آن ۹ سال وقت صرف کرده، به جهان شناسانده است.

»شکوه زاگرس« با چه رویکردی و در کدام استان ها مقابل دوربین رفته 
است؟

این فیلم در اســتان های فــارس، کرمان، یزد، کهگیلویه و بویراحمد و بوشــهر 
تصویربرداری شــده است؛ سعی داشتم زیســت بوم های بکر و دست نخورده این 
نواحــی را با رویکردی متفاوت مقابل دوربین برده و به نمایش بگذارم؛ گونه های 
مختلــف جانــوری از پســتانداران و پرندگان تــا خزندگان در این مســتند با 
تکنیک های روز تصویربرداری شده است. لحظات ناب و متضادی که تماشای آن 
فقط سرگرمی نیست و مخاطب را برای هر لحظه به چالش می کشد؛ از احساس 
لطیف مادرانه گرفته تا لحظه های سخت و خشن شکار در مستند شکوه زاگرس 

به نمایش درآمده است.
ایده اصلی از کجا به ذهن شما خطور کرد؟

از آنجایی که همیشه به طبیعت و حیات وحش علاقه داشتم و موضوعات مربوط 
به آنها را طی ســالیان پیگیری کــرده ام، ایده این فیلم از لحظه تصویربرداری به 

صورت یک نوار و شــاید کامل در ذهنم پرورش یافته بود، هرچند حیات وحش 
لحظاتی دارد که آنی پیش می آید، بنابراین در شــرایط قرار گرفتم و سعی کردم 
همه لحظه های ذهنی و پیشامدهای طبیعی را ثبت کنم. حتی دیگر مستندهایی 
که در این زمینه ساخته شده است را نگاه نکردم تا فیلم رویکردی متفاوت داشته 

باشد و از آنها تأثیر نگیرد و بر پایه تفکرات و ذهنیات شخصی ساخته شود.
زمان تولید با چه چالش هایی روبه رو بودید؟

هر کدام از لوکیشن ها که در این اثر مستند می بینید چالش های مربوط به خود را 
داشت، بنابراین باید در هر لوکیشن تکنیک و تفکری خاص اجرا می شد تا بتوانیم 
سوژه مورد نظر را به تصویر بکشیم. البته شاید دکوپاژ در ژانر مستند حیات وحش 
کمی سمبلیک باشد و به این معنا که در سینمای داستانی رایج است در این ژانر 
معنا نداشته باشد، اما مجبور بودیم دوربین ها را در مکان های مختلف قرار دهیم 
تا سوژه ای از دست نرود؛ برای از دست ندادن حتی یک پلان در چهار فصل سال 

به شکل یکسره تصویربرداری کردیم تا از هدر رفتن زمان نیز جلوگیری کنیم.
بدون شک تولید مســتند در ژانر حیات وحش مشکلات فراوانی دارد؛ 

شما از این مشکلات چه خاطراتی دارید؟
برای به تصویر کشیدن مار افعی گرزمار در قلمرو این جانور گَزیده شدم؛ البته در 
این فیلم سختی های بیشتری از مارگزیدگی و حتی حمله گرگ پیش روی بود؛ 
به طور مثال هنگام تصویربرداری هوایی حس سقوط را تجربه کردم و در آسمان 
کاری از دست انسان برنمی آید که واقعاً حس بسیار وحشت انگیزی است. به طور 
کلی تصویربرداری در روزهای بسیار گرم تابستان تا مناطق سرد برف گیر چالش ها 
و مشکلات خاص خودش را دارد. دزدیده شدن دوربین های تله ای و شکستن لنز 
و آسیب دیدن تجهیزات هنگام جابه جایی در مناطق کوهستانی و صعب العبور از 

مشکلات پیش بینی نشده پروژه به شمار می روند.
به هر حال برای مقابله با طبیعت خشن و بی رحم زاگرس لازم بود توان و طاقت 
بیشتری از یک فیلم ســاز معمولی داشته باشم، اما با همه سختی و چالش ها به 
عنوان اولین اثر حرفه ای در این ژانر، رضایت و نظر مســاعدی دارم. البته لحظات 
بسیار جذاب و زیبایی را نیز شاهد بودیم؛ مانند تولد دو بره میش وحشی که گروه 

تصویربرداری را به لحاظ احساسی تحت تأثیر قرار داد.
بخش تحقیقاتی و عملیاتی کار چگونه آغاز شد و پیش رفت؟

از مراجع و منابع داخلــی و خارجی که عمده آنها کتاب های مختلفی با موضوع 
پســتانداران ایران و پرندگان ایران اســت، بهره بردیم. البتــه نتیجه تحقیقات 
پژوهشــگران این حوزه نیز بسیار کارآمد بود و در این خصوص از دوستانم دکتر 
خدری و دکتر میرزایی کمال تشکر را دارم که بسیار تأثیرگذار بودند. این مستند 
در قدم اول با تحقیق و یافتــن منابع مطالعاتی و ارزیابی ظرفیت های مالی آغاز 
شــد و ســپس با برنامه ریزی و گزینش گونه های جانوری ادامــه یافت. در قدم 
بعدی مطالعه بر روی پوشــش های فصلی اقلیم های کوهستانی، بیابانی، گونه ها، 
محل زیست، چگونگی زیست، زمان زادآوری و نحوه تنازع بقا در مناطق پست و 
مرتفع زاگرس شــروع شد. با یافتن روابط محلی و مراجعه به محل زیست گونه ها 
و تصویربرداری و عکاســی، همچنین صدابــرداری در فصول مختلف، پروژه وارد 
مرحله عملیاتی شد؛ تصویربرداری 5 سال به طول انجامید که در این زمان نیز به 

موازات تدوین و صداگذاری رو به پیشرفت بود.

برای ادامه فیلم سازی در ژانر مستند حیات وحش برنامه ای دارید؟
بسیار علاقه دارم فیلمی با موضوع پستانداران کار کنم که پژوهش های مربوط به 
آن را از چند سال پیش آغاز کرده ام، اما با توجه به زمان بر بودن و هزینه هنگفت 

تولید باید مجال و شرایط تولید فراهم شود.
به طور کلی وضعیت مستندســازی با موضوع حیات وحش را در ایران 

چگونه ارزیابی می کنید؟
باید با رویکردی متفاوت به حیات وحش پرداخته شــود؛ چند سالی می شود که 
مستندســازی با ژانر حیات وحش در ایران با تفکرات جدید قوام یافته است، اما 
هنوز فاصله زیادی با حرفه ای شدن و استانداردها دارد. به هر حال، حرفه ای های 
این صنعــت در جهان از حمایت های خــاص برخوردارند و مخــارج تولید آنها 
بســیار چشم گیر است؛ آنها مســیر طولانی و پرفراز و نشیبی را پیموده اند و اگر 
مستندســازان کشــور نیز بخواهند به این جایگاه دست پیدا کنند، بهتر است با 
دیدی وسیع تری به این موضوع بپردازند و مورد حمایت های بیشتری قرار گیرند.
با توجه به زمان بر بودن دوره تولید به نظر می رسد مناطق و جانورانی که 

در این فیلم دیده می شوند، حالا از دست رفته و تغییر شکل داده اند؟
بســیاری از گونه های جانوری و مناظر طبیعی که در این فیلم به تصویر کشیده 
شده اســت با وضعیت نابســامان اقلیمی، دیگر قابل رؤیت نیســتند. کم آبی و 
خشکسالی های پیاپی که موجب خشک شدن رودها، چشمه ها و آبشخورها شده، 
جدی ترین خطری اســت که گونه های جانوری جنــوب ایران را تهدید می کند. 
گســترش مجامع شهری و صنعتی نیز نابودی زیســتگاه ها، مراتع و چراگاه های 
گونه های جانوری را به دنبال داشته است و البته وجود متخلفان و شکار غیرقانونی 
را نیز باید به این دلایل افزود. بنابراین اگر می خواهیم این گونه ها را حفظ کنیم 
باید به طور کارشناسانه و جدی تر به مسائل بنگریم. بخش مهمی از رویکرد این 
گونه مســتندها همین است که شاید بتواند تفکری متفاوت را رقم بزند و ضمن 

ایجاد منابع موثق برای پژوهش محققان و جلب نظر علاقه مندان، یادگار بماند.
حمایت مســئولان از مستندسازان ژانر حیات وحش چه نقشی در ارتقا 

آن دارد؟
البتــه حرکت متداوم در این حوزه بدون حمایت مســئولان و نهادهای مربوطه 
امکان پذیــر نخواهد بود و تأثیر مثبت زمانی ایجاد خواهد شــد که تداوم وجود 
داشته باشد. باحمایت می توان بر تمام مشکلات فائق آمد و به تکامل و پیشرفت 
فنی و معنوی رسید. بی شک راه پیشرفت با حمایت هموارتر خواهد بود و با نبودن 

آن نیروی انسانی و استعدادهای فردی خیلی زود از بین می روند.
بهنام رضایی جدا از تهیه کنندگی و کارگردانی، تصویربردار »شکوه زاگرس« نیز 
بوده اســت. اشکان میرزایی، پویا کنگاوری و محمد شریفی تدوین آن را بر عهده 

گرفته اند. 
صدابرداری توســط فرید شهبازی و تنظیم صدا به دست آرمان اخوان انجام شده 
اســت. آرش خدری با عنوان دســتیار کارگردان در این پروژه حضور داشــته و 
عطاءالله انوار، مدیر تولید بوده اســت. موسیقی را بهزاد عبدی ساخته و گوینده 
فارســی متن، داوود نماینده است. شــکوه زاگرس برای حضور در جشنواره های 

بین المللی از گفتار متن انگلیسی نیز برخوردار است.

علی رضا قربانی، خواننده کلاسیک ایرانی از برگزاری جدیدترین تور کنسرت 
خود در نوامبر ســال جاری)آبان ماه( در کانادا خبر داد و این در حالی است 
که این هنرمند به تازگی چندین شــب متوالی در کاخ سعدآباد تهران روی 
صحنه رفته بود. به گزارش ایســنا، تور کنسرت های علی رضا قربانی از نیمه 
اردیبهشت ماه در شهرهای تبریز، رشت، گرگان، کرمان، یزد، شیراز، تهران 
و جزیره کیش آغاز شد و نخستین اجراهای آن ۱۶ و ۱7 اردیبهشت ماه در 

سالن فخرالدین اسعد گرگانی شهر گرگان روی صحنه رفت.
همچنین این هنرمند یک ماه پس از برگزاری کنسرت در شهرهای مختلف 
ایران به تهران رســید و از ۲۳ خرداد تا ۲۶ تیر در کاخ سعدآباد و در میان 

استقبال مخاطبان روی صحنه رفت.
آخرین تجربه حضور قربانی برای برگزاری کنسرت در خارج از کشور به سال 

گذشــته برمی گردد که ۲7 و ۲۸ ماه مــی ۲۰۲۲)۶ و 7 خرداد ۱۴۰۱( در 
شهر دِن هاگ هلند و در تاریخ ۲۹ می)۸ خرداد( در شهر گنت کشور بلژیک 
برگزار شد. البته این هنرمند پیش از این در فروردین ماه سال گذشته قصد 
برگزاری کنســرت در آمریکا را داشت که طی یک جریان پرحاشیه خبری، 
اعلام شــد او پس از یک بازجویی چهار ســاعته، موفق به حضور در آمریکا 
نشــده است و در نهایت سینا ســرلک که در آمریکا اقامت دارد به جای او 
روی صحنه رفته اســت. اکنون این خواننده از ادامه تور کنسرت های خود 
در خارج از کشور خبر داده و درباره این موضوع در صفحات مجازی نوشته 
اســت: »باعث افتخار است که بعد از تور کنسرت های ایران، اکنون فرصتی 

دست داده تا در خدمت هموطنان عزیز در کانادا باشیم.«
این کنســرت ها در دو هفته اول نوامبر ۲۰۲۴ در کانادا برگزار خواهد شد. 

کنســرت ونکوور در سالن »ارُفیوم« در تاریخ 5 نوامبر و کنسرت تورنتو در 
تاریخ ۱۱ نوامبر در سالن »مریدیان« برگزار خواهد شد. 

بلیت فروشــی این کنســرت ها در تاریخ ۲۳ جولای ساعت۳ عصر به وقت 
محلی از ســایت های اعلام شده آغاز خواهد شد؛ اطلاعات تکمیلی در مورد 
دیگر کنســرت های این تور در کانادا، استرالیا و اروپا به زودی اعلام خواهد 

شد.
برگــزاری تور کنســرت های علی رضا قربانــی، همانند هر نوع کنســرت  
طولانی مدت دیگری، خالی از حاشــیه نبود، حاشــیه هایی از جاپارک های 
۲۰۰ هزارتومانی محوطه اطراف کاخ  سعدآباد گرفته تا گرفتگی صدای او در 
کنسرتش که ســر و صدای زیادی به پا کرد، تا حدی که برخی تا این حد 
پرداخته شدن به این موضوع را اتفاقی ندانسته و برنامه ریزی شده، خواندند.

کنسرت خواننده ایرانی علاوه براجراهای داخلی، ویزای خارجی هم گرفت 

کانادا، استرالیا و اروپا در انتظار قربانی 
کنسرت های علی رضا قربانی در دو هفته اول نوامبر ۲۰۲۴ در کانادا برگزار خواهد شد


